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ســرویس سیاسی- »از آنچه که از رسانه ها 
می شنوم بالای ۳۰ نفر متقاضی حضور در انتخابات 
ریاســت جمهوری هستند که همه آنها از مشاهیر 
و بزرگان هستند« عباسعلی کدخدایی سخنگوی 
شورای نگهبان با بیان این جمله، در گفت و گویی  
بــا رد دیدار از پیش برنامه ریزی شــده نامزدهای 
احتمالی ریاســت جمهوری با اعضای شــورای 
نگهبان خاطرنشــان کرد: »ممکن اســت در نماز 
جمعه، در خیابان یا مجلس یک کســی، فردی را 
ببیند و صحبتی شــود که ما بیاییم یا نیاییم، اما این 
گونــه صحبت ها به عنوان مذاکره با شــورا تلقی 

نمی شود.«
کدخدایی کــه در گفت وگوی تفصیلی دو 
ســاعته که در آستانه چهلمین ســالگرد تاسیس 
شــورای نگهبان داشــت به موضوع رد اعتبارنامه 
غلامرضا تاجگردون منتخب مردم گچســاران و 
باشــت در مجلس یازدهم اشاره کرد و با رد برخی 
ادعاهــا درباره فعالیت اقتصــادی یکی از اعضای 
خانواده اش به همراه پســر تاجگردون، ریشه این 
اکاذیب قدیمی و کهنه را شــبکه خبری آمریکایی 
ســی ان ان و برخی جریان های داخلی عنوان کرد 
و یادآور شــد: این شبکه مدتی بود که گزارشی از 
شــخصیت های نظام می داد و ما را هم عضو کرده 
بود و مبالغی را در حســاب های سوییس برای من 
اعلام می کرد. هر وقت هم که می گفتیم اینها را به ما 
بدهید یا اجازه دهید کسی بیاید این مبالغ را بگیرد 
نمی شد! بنابراین شکایتی کردیم که دادگاه »سی ان 

ان« را محکوم کرد!
او درباره برخی مباحث درباره رد اعتبارنامه 
تاجگردون از سوی نمایندگان مجلس یازدهم در 
وضعیتی که شــورای نگهبان صلاحیت منتخب 
مردم گچســاران را احراز کرده بود، یادآور شــد: 
تصویــب یا رد اعتبارنامه نمایندگان به مفهوم این 
نیست که کار شورای نگهبان الزاما غلط و اشتباه و 

کار مجلس درست بوده است.
قائم مقام دبیر شــورای نگهبان همچنین از 
مجلس یازدهم که به تعبیر رهبری مجلسی جوان، 
انقلابی و قوی اســت، خواست در برخوردش با 
مقامات دولتی و تصویب قوانین نشــان دهند که 
این ویژگی ها را دارد و فارغ از مســایل شــخصی 
و احساساتی عمل کنند. اگر مدارکی دارند محکم 
بایستند و اگر نیست و دلایل کافی ندارند بی جهت 
وقت مجلس، دولــت و مردم را نگیرند که باعث 

کدورت شوند.
همچنین کدخدایی که خود را مدافع حضور 
جدی احزاب در فرایند انتخابات به ویژه انتخابات 
ریاست جمهوری معرفی می کند در این گفت وگو 
گذری به آسیب شناسی فعالیت حزبی در ایران زده 
و بدبینی جامعه به فعالیت حزبی و تکروی و نبود 
فرهنگ کار جمعی را از عمده مشکلات پیش روی 

تحزب در ایران بر می شمارد و ...
در ادامه گفت وگو با ســخنگوی شورای 

نگهبان را می خوانید.
با توجه به چهلمین ســالگرد تاسیس 
شورای نگهبان ارزیابی شما از عملکرد این 
شورا چیســت؟ نقاط قوت و ضعف آن را 

چگونه می بینید؟ 
ارزیابی را باید از طرف مقابل سوال کرد. اگر 
خودمان حرفی بزنیم شاید خیلی مقبول نباشد. ولی 
با توجه به وضعیت و فضایی که در کشــور وجود 
دارد و قوانین و مقرراتی که داریم شــورای نگهبان 
کارنامه قابل قبولی در انجام وظیفه و رسالتش دارد.
فلســفه وجودی شــورای نگهبــان برای 
پاسداری از اسلامیت و جمهوریت به عنوان دو بال 
قانون اساسی است. از نظر من تا الان کار خودش را 
خوب انجام داده است البته ضعف هایی هم داشته 
است که بخشی از آن مربوط به خارج از شورا مثل 
قانون انتخابات اســت چرا که اگر قانون انتخابات 
موثر و کارآمد داشته باشیم به طور طبیعی کارنامه 
شــورای نگهبان بهتر از این خواهد بود یا فضای 
سیاسی ما که یک فضای منظم حزبی نیست و خیلی 
در آن پراکندگی وجود دارد. در حوزه انتخابات اگر 
بخواهیم به یک نقطه مطلوب برسیم هم باید قوانین 
را اصلاح کنیم و هم فرهنگ مردم تغییراتی کند و 

هم باید برخی ساختارها را تغییر دهیم.
اگر از من ســوال کنید که آیا ابزار و امکاناتی 
که شــورای نگهبان برای انجام وظایف خود دارد، 
کافی است؟ می گویم نه! شاید می توانستیم مراحل 
دیگری را هم پیش بینی کنیم و مکانیزم دیگری را 
در نظر بگیریم که بتوانیم فشــار ناشــی از ثبت نام 
گســترده را کاهش دهیم. در انتخابات مجلس ۱۶ 
هزار نفر ثبت نام کردند که در عرض ۵۰ روز باید 
به این تعداد پاسخ دهیم. طبیعی است که در چنین 
شرایطی اشتباه هم داشته باشیم. البته جمعی را برای 
این کار آماده کرده ایم که به شــورای نگهبان کمک 
کنند که کار کارشناســی انجام دهند. هرچند این 
جمع ها انسجام یافته نیست. شاید بتوان به موجب 
قوانین، نهادهای معینی را در استان ها برای شورای 
نگهبان ایجاد کرد کــه این نهادها بتوانند کارهای 
مقدماتی را انجام دهند و شــورا در مرحله نهایی 

وارد شود.
ایــن نهادهای معین غیر از هیات های 

نظارت هستند؟ 
بله. هیات های نظارت استانی ما ۵ نفر هستند 
که این ۵ نفر در زمان انتخابات در استان های بزرگی 
مانند خراسان رضوی، فارس یا اصفهان کار زیادی 
باید انجام دهند. البته باز هم زمان انتخابات، بخشی 
از وقت ما صرف انتخاب این هیات ها می شود. اگر 
این زمان را قانونگذار از ۵۰ یا ۷۰ روز به یک سال 
افزایش دهد و ما این امکان را داشته باشیم که یک 
ســازماندهی در قالب نهادهای معین شورا ایجاد 
کنیم، شورای نگهبان دیگر صحبت از بروز اشتباه 

و شلوغ بودن و فشار کار نخواهد داشت.
در واقع معتقدید که پروسه انتخابات 

از یک سال قبل شروع شود؟ 
بله. به خصوص انتخابــات مجلس باید از 
یک ســال قبل شروع شــود به دلیل این که برای 

۲۹۰ کرســی ۱۶ هزار نفر ثبت نام می کنند که زیاد 
است. اما مشــکلات انتخابات ریاست جمهوری 
کمتر اســت به دلیل این کــه آن حجم از ثبت نام 
کنندگان را نداریم. اگر چه آنجا هم برای یک پست 
۱۲۰۰ نفــر ثبت نام می کنند اما می شــود تا حدی 
مدیریت کرد. در عین حال برای انتخابات ریاست 
جمهوری باید ابزار دیگری هم در اختیار شورای 
نگهبان قرار بگیرد. به ما انتقاد می شود که چرا فلان 
کس را تایید کردید و فلان کس را رد کردید؟ این 
اعتــراض را دارند ولی هیچ وقت نمی پرســند که 
چرا این اتفاق افتاد و شورای نگهبان چه امکاناتی 
داشت؟ به من اعتراض می کنند شما چرا فلانی را 
تایید کردید که رییس جمهور شده و الان وضعیت 
اقتصاد ما خراب شــده است! خب ما با چه امکانی 

توان مدیریت اقتصادی فرد داوطلب را بسنجیم؟
صحبت هایــی که شــما می کنید به 
احزاب برمی گردد یعنی طبق قانون احزاب 
آنها می توانند نمایندگانی را معرفی کنند 

که کار شورا را راحت کنند؟ 
بلــه. این کــه می گویم نهادهــای معین و 
نمی خواستم مســتقیم وارد شوم، همین است. در 
کشورهای دیگر احزاب شرایط یک فرد را ارزیابی 
می کنند که می تواند نماینده حزب باشد یا نه. بعد از 
مردم می خواهند به وی رای بدهند؛ یعنی انتخابات 

دو مرحله ای است.
شورای نگهبان در اینجا در یک فاصله پنجاه 
روزه باید تشــخیص دهد که آقــای زید یا عمرو 
می تواند مدیر و مدبر باشد یا ایرانی الاصل بودن او 
با یک سلسله اسناد سجلی در می آید؟ معیار مدیر 
و مدبر بودن، امانتداری و با تقوا بودن، رجل سیاسی 
و مذهبــی بودن چیســت و یا این که فقط عبادت 
یومیه اش را انجام دهد یا به مسجد برود یا هیات و 

حسینیه داشته باشد؟
بنابراین شما با حزبی شدن انتخابات 

موافق هستید؟ 
مــن خیلی در این زمینه پیگیری کرده ام البته 

این نظر شخصی من است.
در شــورای نگهبان هم ایــن دیدگاه 

موافق دارد؟ 
بله در شورای نگهبان هم اعضایی هستند که 

با این دیدگاه موافق باشند.
آیا در انتخابات ریاست جمهوری این 

نگاه به بهبود شرایط کمک می کند؟ 
بله می تواند کمک کند چرا که در حال حاضر 
نمی دانیــم که تیم اقتصادی فلان نامزد کیســت یا 
چــه برنامه ای دارد؟ فردی داوطلب می شــود اما 
تیم اقتصادی ندارد و ما هم هیچ وقت از او ســوال 
نمی کنیم که برنامه ات چیست. اما اگر حزبی بود، 

حزب برنامه را می گرفت و بررسی می کرد.
شورای نگهبان می تواند از نامزدهای 
ریاســت جمهــوری برنامــه اقتصادی 
بخواهد؟ و آیا این نــگاه وجود دارد که از 

نامزدها برنامه اقتصادی بخواهید؟ 
به نظر من می تواند. این نگاه تقریبا هســت، 
ولی این که الزامی شود بحث دیگری است. چون 
بخشی به قانون انتخابات برمی گردد که بتوانیم در 
قالــب قانون انتخابات چنین الزامی را ایجاد کنیم، 
البته در دور قبل این کار به شــکل جزیی انجام شد 

و ما اعلام کردیم.
اصــاح قانون جامع انتخابات در چه 

مرحله ای است؟ 
در مجلس دهم که این اصلاح به ســرانجام 
نرسید و قانون انتخابات را کنار گذاشت. دوستان 
مجلــس یازدهم به ما قول دادند و کارهایی هم در 
این زمینه انجام می شود. کمیسیون شوراها هم وارد 
میدان شــده است. ما هم به آنها مشورت می دهیم. 
امیدواریم که بتوانند این قانون را اصلاح کنند. این 
که ظرف یک ســال باقی مانده تا انتخابات بتوانند 
یــا نه نمی دانم ولی امیدوارم که قانون انتخابات در 

این مجلس به یک سامانی برسد.
برنامه هــای انتخاباتــی ریاســت 
جمهوری چه زمانی شــروع می شود و آیا 
شــورای نگهبان در این زمینه کاری انجام 

داده است؟ 
در حال حاضر نه! معمولا نزدیک انتخابات 
و زمانی که اعلام رسمی انتخابات می شود، بعد از 

آن کار شورای نگهبان شروع می شود.
کارهــای مقدماتی چطــور؟ وزارت 
کشــور کارهای مقدماتی را شــروع کرده 

است.
مقصود وزارت کشــور از مقدمات، کارهای 
اجرایی چون آموزش ها به مجریان و کارهایی که 

مربوط به اجرای انتخابات است.
توافقی برای زمان برگزاری انتخابات 

ریاست جمهوری شده است؟ 
توافق نه، اما پیشــنهاداتی شده است که بعدا 
اعلام می کنیم، البته قرار شده وزارت کشور اعلام 

کند.
برگزاری انتخابــات الکترونیکی به 

کجا رسید؟ 
شــورای نگهبان پیگیر برگزاری انتخابات 
الکترونیکــی بود و وزارت کشــور هــم در این 
زمینه گام های خوبی برداشــته اســت. ما کارهای 
مقدماتــی را هم انجام دادیم. پیشــنهاد این بود که 
انتخابــات مرحله دوم مجلــس که حوزه ها کمتر 
اســت و حساســیتی درباره آن نیست در برخی 
حوزه ها به شــکل آزمایشــی الکترونیکی برگزار 
کنیم که تجربه ای برای انتخابات بعدی شــود. اگر 
موفق شــویم که در شهریور این کار را انجام دهیم 
می توانیــم پیش بینی کنیم که شــاید در انتخابات 
ریاست جمهوری که از جهت تعداد نامزدها کمتر 
است در برخی حوزه ها به طور آزمایشی انتخابات 

الکترونیکی برگزار کنیم.
عمده تریــن موضــوع در این زمینه 
چیســت و چه مواردی باید در نظر گرفته 

شود؟ 
برگــزاری انتخابات الکترونیکی بخش های 

مختلفی دارد که ما بر این بخش ها حساس هستیم. 
علت آن هم این اســت کــه رای مردم، حق الناس 
است و انتخابات هم یک روز برگزار می شود. در آن 
یک روز باید مراقب باشیم که رای به درستی اخذ 
و شــمارش شود. اگر نقصی در هرکدام از مراحل 
انتخابات بوجود بیاید یعنی یک رای از دست دادیم 
و آن تعــداد که رای شــان از بین می رود به همان 
تعداد آرای مردم از دســت رفته است. بنابراین اگر 
این اتفاق گســترده شود انتخابات با اخلال مواجه 
می شــود. نگرانی ما این اســت که بتوانیم وظیفه 
صیانتی خودمان نسبت به آرای مردم را انجام دهیم.
بعــد از رد اعتبارنامــه تاجگردون 
حماتی به شــورای نگهبان شد و گفته شد 
که شــورا هم می تواند اشتباه کند در این 

خصوص توضیح دهید؟ 
بارها گفته ایم که شــورای نگهبان هم انسان 

است و می تواند اشتباه کند.
گفته شده که شــورا به خاطر این که 
تاجگردون حمایت بودجه ای از شورا کرده 

او را تایید کرده است؟ 
آقای تاجگردون دو دوره رییس کمیســیون 
بودجه در مجلس بوده اســت؛ دوره های قبل که او 
نبود چه کسی از شورا حمایت بودجه ای می کرد.

آیا رد اعتبارنامــه تاجگردون به این 
معناســت که شورا کارش را درست انجام 

نداده یا کار مجلس درست نیست؟ 
از جهت قانونی هر دو کار درســت اســت 
یعنی هم شــورای نگهبان و هم مجلس. علت آن 
هم این اســت که قانون گذار دو مرحله پیش بینی 
کرده اســت؛ مرحله اول بررسی صلاحیت توسط 
شــورای نگهبان و مرحله دوم تصویب اعتبارنامه 
توسط مجلس شورای اسلامی است. در طول ۴۰ 
سال گذشته فکر کنم مجلس اعتبارنامه حدود ۱۹ 
تا ۲۰ نفر را تصویب نکرده است. آیا به مفهوم این 
است که نقصی در شورای نگهبان بوده است؟ نه! 

چرا که مرحله بررســی شورای نگهبان مستقل از 
بررســی مجلس است یعنی اگر هر کدام به دلایل 
و مدارکی برسند، می توانند براساس آن اظهارنظر 
کنند. بنابراین تصویب یا رد اعتبارنامه به مفهوم این 
نیست که کار شورای نگهبان الزاما غلط و اشتباه و 
کار مجلس درست بوده است. بنده در شورا نسبت 
بــه برخی نمایندگان رای مثبت ندادم آیا به مفهوم 
این اســت که الان او نماینده نیست یا اشتباه شده 
است؟ نظر من این بوده که او صلاحیت ندارد ولی 
زمانی که شورای نگهبان یا هیات مرکزی رای داده 
اســت، رای اکثریت ملاک است. رای اکثریت به 
صلاحیت فرد اعتبار می بخشد و تمام است. این که 
کسی مخالف یا موافق است دیگر فرقی نمی کند.یا 
در مجلس اعتبارنامه فردی تایید شده و اعتبارنامه 
فرد دیگری تایید نشد؟ این که حدود ۱۲۰ نفر تایید 
کردند و ۱۲۰ نفر تایید نکردند و ۵۰ - ۵۰ شد؛ آیا 
آنهایــی که رای به تایید دادند آدم های خلافکارند 
یا اشتباه کردند؟ بالاخره آنها نظرشان این بود که با 
همان مدارک ایشان تایید شود، عده ای دیگر معتقد 
بودند که تایید نشــود. درباره آقای تاجگردون هم 
مجلس مدعی اســت که مــدارک جدیدی دارد. 
معمولا هم بررســی اعتبارنامه برای این است که 
مدارکی باشد که شورای نگهبان رسیدگی نکرده یا 
مدارک جدید دیگری باشد. ولی ما وظیفه راستی 

آزمایی نداریم.
مجلس از شــورای نگهبــان در مورد 

آقای تاجگردون مدارک خواست؟ 
طی نامه ای از ما نامه خواســتند و ما نوشتیم 
که چه مواردی بررسی شده و چه مواردی بررسی 

نشده است.
شــایعاتی در مورد دختر شما مطرح 
شده که با پســر آقای تاجگردون شرکت 

مشترک دارند.
شــبکه خبری »ســی ان ان« مدتــی بود که 
گزارشــی از شخصیت های نظام می داد و ما را هم 
عضو کرده بود و مبالغی را در حساب های سوییس 
برای من اعلام می کرد و هر وقت هم که می گفتیم 
اینها را به ما بدهید یا اجازه بدهید کســی بیاید این 
مبالغ را بگیرد نمی شد! بنابراین شکایتی کردیم که 
دادگاه »ســی ان ان« را محکوم کرد! البته این رای 
چند سال طول کشید چرا که برای بررسی قضایی 
کار سختی بود اما چند ماه قبل این رای صادر شد. 
از این دســت شایعات زیاد است، اما نمی دانم چرا 
این یکی منتشر شد. پیامک بعضی از این شایعات 
بــرای من هم می آید. پیامک این قضیه هم ۳ هفته 
قبل از اینکه منتشر شود آمد که چنین خبری هست 

که گفتیم مبارک است!
نقــش احزاب را بــرای انتخابات چه 
طور ارزیابی می کنید؟ در واقع چه زمانی 
می توان از نقــش احزاب درباره انتخابات 

صحبت کرد؟
مشکل اساسی که درباره احزاب داریم بحث 
فرهنگ جامعه اســت که خیلــی به احزاب روی 
خوش نشــان نمی دهد. اگر شما با مردم صحبت 
کنیــد در جامعه نوعی بدبینی نســبت به احزاب 
وجود دارد. نکته دوم این اســت که خیلی فرهنگ 
کار جمعی نداریم و اصطلاحا »تک رو« هســتیم. 
بنابراین اول باید این ۲ علت اصلاح شــود تا بعد 
بتوانیم وارد بحث قوانین شــویم. البته در قوانین 
آورده ایم که احزاب آزاد هستند و می توانند فعالیت 
کنند ولی باید نقش موثری برای آنها در نظر بگیریم. 
در نظام های حزبی وقتی حزبی اکثریتی را بدست 
می آورد حتما ســهمی از دولت به آن داده می شود 
یا می تواند مسوولیت تشکیل دولت را داشته باشد 

یا در پارلمان هیات رییســه داشــته باشد؟ ولی در 
پارلمان خودمان اگر حزبی اکثریت هم داشته باشد 
ولی هیات رییســه می تواند از حزب اقلیت باشد. 
اینها مشکلاتی است که در قانون باید حل کنیم. باید 
بگوییم اگر حزبی اکثریت پیدا کرد هیات رییسه و 
رییــس مجلس باید از آن حزب باشــد تا احزاب 
بتوانند هویت خود را تشــخیص دهند و براساس 
آن جلو بروند و به آینده امیدوار باشند. اگر این کار 
انجام بگیرد می توانیم از نقش احزاب در انتخابات 

صحبت کنیم.
یعنی اصاح قانون اساسی؟ 

نه، اصــلاح قانون انتخابات و قانون احزاب 
کفایت می کند. قانون اساسی که می گوید احزاب 

آزادند و می توانند فعالیت کنند.
ایــن که احزاب در کابینه یا در مجلس 
سهم داشــته باشند، نیاز اصاح به قانون 

اساسی ندارد؟ 
نه نیاز به اصلاح ندارد.

بنابراین می شــود در همین شرایط 
اجرا کرد؟ 

بله می شــود در همین شــرایط انجام شود. 
عرض کردم آن پشــتوانه مردمی را هم می خواهد. 
البته بایــد بگویم وضعیت ما نســبت به دهه ۶۰ 
مقداری بهتر شده است. تقریبا در فعالیت احزاب 
به صورت غیررســمی مرزبندی ها روشــن شده 
اســت. همین گروه های سیاسی که اصلاح طلب، 
اصولگرا یا مســتقل گفته می شود، جناح خود را 
پیدا می کنند ولی نیازمند شفافیت بیشتری هستیم 
و این که ســهمی به آنها داده شود و مسوولیت هم 

از آنهــا بخواهیم. در حال حاضر بدترین وضعیت 
سیاســی برای کشور اســت. این که فردی می آید 
بیشــترین آسیب را به نظام سیاسی و مردم می زند 
هیچگونه مسوولیتی هم ندارد و پاسخگو نیست. 
اما اگر احزاب رسمی داشته باشید آن زمان حزب 
پاســخگو اســت. امروز فرد با پرچم اصولگرایی 
می آید فردا بــا پرچم اصلاح طلبی و روز دیگر با 
پرچم یک جناح دیگر که اینها اشــکال اساسی کار 

است.
شــورای نگهبان به اساسنامه کمیته 
ملی المپیک ایراد گرفته که گفته می شــود 
این ایراد در حقیقت به منشور المپیک بوده 

است.
ما منشــور المپیک را ندیدیم. این اساسنامه 
برای اولین بار اســت که به شــورای نگهبان آمده 
اســت و جزو اساســنامه هایی اســت که دولت 
تصویب کرده و طبق اصل ۸۵ به شــورای نگهبان 
آمده اســت. بررســی شــد و مواردی ابهام بود و 
مواردی هم خلاف شرع و مغایرت قانون اساسی 
داشت. البته اساسنامه ای که از سوی هیات وزیران 
آمده اســت در خصوص آن اظهارنظر می کنیم اما 
نمی دانیم آن طرف چیست و چه مسایلی دارد؟ ما 

به متن اساسنامه ایراد گرفتیم.
در انتخابــات مجلس شــاهد کاهش 
میزان مشــارکت مردم بودیم. با توجه به 
اینکه به هر حال همواره میزان مشــارکت 
در انتخابات بالا بوده اســت برای افزایش 
مشارکت در انتخابات  بعدی چه برنامه ای 

دارید؟ 
همــه نهادها چه در افزایش و چه در کاهش 
مشــارکت ســهم دارند. در طول ۴۰ ســالی که 
انتخابات برگزار شــده است، این مولفه ها همیشه 
وجود داشــته اســت که زمانی ما کاهش و زمانی 
افزایش مشارکت داشته ایم، که این بار کاهش بیشتر 
بوده اســت. اگر همه انتخابات مجلس و ریاست 

جمهوری را رصد کنید معمولا شــرایط اقتصادی 
بیشترین ســهم را در افزایش یا کاهش مشارکت 
دارند. ســوال این است که شرایط اقتصادی کشور 
دست چه کسی است؟ جواب آن هم این است که 
همیشــه دست قوه مجریه است. در مجلس پنجم 
مشارکت نزدیک به ۷۵ درصد افزایش داشت، در 
مجلس ششــم این مشارکت به رغم این که فضای 
سیاسی خیلی بازتر بود اما کمتر از دوره پنجم است. 
می خواهم بگویم که همه نهادها از جمله شورای 
نگهبان در میزان این کاهش و افزایش سهم داشتند.
سهم شــورای نگهبان در این مسئله 

چقدر هست؟ 
در نظرســنجی هایی که دوستان دولت برای 
ما فرســتادند نقش بررسی صلاحیت ها در میزان 
مشارکت بســیار اندک بود و قش مولفه معیشت 
و مســائل اقتصادی بیشــترین میــزان را به خود 
اختصــاص داده بود. بنابراین اگر معیشــت مردم 
درســت شــود امید مردم به آینده بهتر می شود به 
تبع مشــارکت هم افزایش پیدا می کند. شــورای 
نگهبــان در این دوره ۷۵ نفر از نمایندگان مجلس 
را رد صلاحیت کرد. نمی دانم چرا همه جا و حتی 
خود نمایندگان ۹۰ نفر گفتند و این ظلم به شورای 
نگهبان اســت. اما از آن طرف مردم هم به ۱۱۷ نفر 

رای ندادند.
بنابراین شــورای نگهبان نقــش زیادی در 
کاهش میزان مشارکت نداشته است و نقش مردم 
خیلی بیشــتر بود که این هم برای اولین بار اتفاق 
افتاد. یعنی جایی که مردم از شــورای نگهبان جلو 
افتادند و با وجود ســلیقه های مختلف به ۱۱۷ نفر 

از نمایندگان مجلس رای ندادند. بنابراین در همان 
نظرســنجی که گفتم، نقش شورای نگهبان و تایید 
صلاحیــت خیلی کم دیده شــده بود که در عمل 
هم این اتفاق افتاد. واقعا اگر شــرایط اقتصادی ما 
بهتر بود به طور قطع میزان مشــارکت افزایش پیدا 

می کرد.
در چنــد هفته اخیــر مواضع تندی 
از ســوی نمایندگان به دولــت و به ویژه 
حضــور آقای ظریف در مجلس داشــتیم 

ارزیابی شما در این مورد چیست؟ 
من به دوستان مجلس گفتم مواجهه مجلس 
در برخورد با آقای ظریف رویکرد مناســبی نبود. 
چرا که شــما می توانید سوال، استیضاح و تذکر که 
از جمله حقوق نمایندگان اســت را داشته باشید و 
از آن به نحو احســن استفاده کنید. معتقدم وظیفه 
عمده مجلس بیشتر نظارتی است تا قانونگذاری، 
بنابراین از این ابزار سوال و استیضاح و تذکر خیلی 
خوب اســتفاده کنند اما به جای خودش. نباید به 
گونه ای باشــد که تلقی تسویه حساب یا برخورد 

شخصی ایجاد شود.
کارنامه وزیر امورخارجه یا هر وزیر دیگری 
را می توانیــد مکتوب کنید و بگویید شــما در این 
گونه موارد رعایت مصالح را نکردید یا این تخلف 
را داشــته اید و محترمانه بخواهید که با حضور در 
مجلس پاســخ ابهامات را بدهد، یا قانع می شوید 
یا قانع نمی شوید اما این که قانع نشدید، این گونه 

برخورد درست نبود.
البتــه قبــل از فرمایشــات رهبری 
بحث هایی درباره طرح ســوال از رییس 

جمهوری هم مطرح بود؟ 
در مجلس هشــتم قرار بود یکی از روسای 
جمهور ســوال شود که من گفتم این کار را نکنید 
گفتند چرا؟ گفتم که این بنده خدا می آید مجلس و 
در مجلس حرف های احساسی زده می شود که به 
نفع نظام نیست. که قبول نکردند و گفتند که مجلس 
تقاضا کرده و سعی می کنیم فضا را کنترل کنیم اما 

نشان داده شد که چه اتفاقی افتاد.
در همین مجلس دهم بارها وقتی که صحبت 
از اســتیضاح یا ســوال می شــد به آقایان مجلس 
می گفتم که این اســتیضاح یا ســوال شما مبنای 
حقوقی درســتی دارد؟ اگــر دارد محکم پای آن 
بایستید. اما همان شب برخی امضاها از پای سوال 
یا استیضاح حذف می شد. اگر من معتقدم که باید 
وزیری اســتیضاح شود یا از آن سوال شود تا آخر 
باید بایستم و وزیر بیاید پاسخ دهد. این که من قانع 

شوم یا نشوم، بحث دیگری است.
اگر اســتیضاح درست نبوده برای چه رفتید 
امضا کردید که شــب قبل اســتیضاح امضا را پس 
بگیرید؟ این که شــما وقتــی امضا می کنید و پس 
می گیرید این نشــان دهنده این است که این کار بر 
اساس یک مبنای صحیح و درست نبوده است. باید 

از این فضای احساسی بیرون بیاییم.
مجلس یازدهم که رهبری فرمودند مجلسی 
جوان، انقلابی و قوی اســت. باید این را در عمل 
نشان دهد یعنی باید در برخورد با مقامات دولتی و 
تصویب قوانین نشان دهد که این ویژگی ها را دارد 
و فارغ از مسایل شخصی و احساساتی عمل کند. 
اگر مدارکی دارند محکم بایســتند و اگر نیست و 
دلایل کافی ندارند بی جهت وقت مجلس، دولت 

و مردم را نگیرند که باعث کدورت شوند.
نظر شما درباره بیانات رهبر انقاب 
در دیــدار نماینــدگان مجلس با ایشــان 

چیست؟ 
البته بیانات رهبر انقلاب در دیدار تصویری 
با نمایندگان، در ادامه عمر باقی مانده دولت بسیار 
تاثیر خواهد داشت. همیشه فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب تاثیرگذار و راهگشا برای همه نهادها بوده 
اســت و امیدواریم به برکت نفس گرم ایشان این 
مسائل حل شود و دولت در سال پایانی خود بتواند 

بهتر گام بردارد.
با توجه بــه اینکه تعــداد زیادی از 
نمایندگان برای نخســتین بار اســت که 
راهی مجلس شده اند فکر نمی کنید که نیاز 
بــه ارائه  آموزش هایی دربــاره قوانین و 

 آیین نامه ها باشد؟ 
در هر دوره ای این مســاله مطرح شده است. 
در مجلس ششم یکی از همکاران من در دانشگاه 
کــه آن زمان نماینده هم بــود، کلاس های حقوق 
اساســی برای نمایندگان داشتند. در دوره های بعد 
هم ما در شــورای نگهبان اعــلام آمادگی کردیم 
ولی کمتر اســتقبال شــد چرا کــه مجلس به هر 
حــال گرفتاری های خاص خــود را دارد. در این 
مجلــس هم ما این پیشــنهاد را دادیم که هم آماده 
برگزاری دوره های آموزشی هستیم و هم حاضریم 
در رونــد تصویب مصوبــات - اگر چه وظیفه ما 
نیست- نظرات مشورتی بدهیم که رییس مجلس 
و رییس کمیسیون ها از این پیشنهاد استقبال کردند. 
امیدواریم به مرحله ای برسیم که بصورت سازمان 
یافته و سیســتماتیک این کار انجام شود و ارتباط 

بخش پژوهش را با مجلس برقرار کنیم.
در هفته هــای اخیــر شــاهد ارائــه 
دیدگاه هــای مختلفــی دربــاره ســند 
همکاری های ۲۵ ساله ایران و چین بودیم. 
نظر شما به عنوان حقوقدان عضو شورای 

نگهبان درباره این سند چیست؟ 
من به عنوان شــورای نگهبان این موضوع را 
بیان نمی کنم شورای نگهبان نظراتش را زمانی که 
مصوبــه از مجلس بیاید اعــلام خواهد کرد. اما از 
همان روزهای اول کــه خبرها را دیدم بدون این 
که از جزییات مطلع باشــم ولی اصل این اقدام را 
برای نظام و کشــور مثبت می دانستم به خصوص 
با توجه به شرایط تحریم. دولت را هم عاقل تر از 
آن می دانستم که بخواهد مصوبه را به مجلس نبرد. 
دوستان دولت این سند را توضیح دادند و گفتند که 
هر زمان به مرحله توافقنامه برسد حتما به مجلس 

ارائه می کنند.
از طرف دیگر ما هــم با موافقتنامه های بین 

المللی آشنا هستیم که برای انعقاد آنها به خصوص 
وقتی که موافقتنامه خیلی کلان باشد مذاکرات آن 
چندین سال طول می کشد بنابراین دولت مانند بقیه 
موافقتنامه ها در حال مذاکره است و هر وقت که به 
جمع بندی برســد به مجلس ارائه می کند. ما فکر 
می کنیم که این موافقتنامه هم براســاس منافع ملی 
و هم منطبق با سیاســت های کلی نظام که از سوی 
رهبری ابلاغ شــده و هم منطبق با قانون اساسی و 
شــرع تنظیم خواهد شــد و دوستان دولت به این 
مساله حتما توجه دارند. البته اگر به شورای نگهبان 
آمد و ایرادی باشــد ســعی می کنیم که با رایزنی با 

دولت و مجلس آن را حل کنیم.
تعامل شورای نگهبان با دولت چگونه 

است؟ 
خوشــبختانه تعامل خوبی داریم. هر وقت 
مطلبی باشد حرف دولت را می شنویم. معمولا ما 
این مراودات را داریم و امکان حضور همه دوستان 
دولت در شورای نگهبان هست. البته برای این که 
خود ما بتوانیم بهتر با نظرات دولت آشــنا شویم، 

عموما این کار صورت می گیرد.
در هفته های اخیر اخباری منتشر شد 
مبنی بر اینکه بعضی نامزدهای احتمالی 
ریاســت جمهــوری با اعضای شــورای 

نگهبان دیدار داشتند. 
دیداری به شکل ســازمان یافته با نامزدهای 
احتمالی ریاست جمهوری نداشتیم. ممکن است 
در نمــاز جمعه، در خیابان یا مجلس یک کســی، 
فردی را ببیند و صحبتی شود که ما بیاییم یا نیاییم 
اما این گونه صحبت ها به عنوان مذاکره با شــورا 

تلقی نمی شود.
فکر مــی کنیــد انتخابات ریاســت 
جمهوری با چه تعداد نامزد کلید می خورد؟ 
تا الان آنچه که من از رسانه ها می شنوم بالای 
۳۰ نفر متقاضی ریاست جمهوری هستند که همه 

آنها از مشاهیر و بزرگان هستند.
در این سی نفر زنان هم حضور دارند؟ 

از خانم ها هنوز چیزی نشنیده ام.
فکر می کنید تا ســال آینده تفســیر 
شورای نگهبان از عبارت »رجل سیاسی« 
تغییر کند تا زنان هم بتوانند نامزد ریاست 

جمهوری شوند؟ 
هنوز شورای نگهبان تفسیری نداشته است 
به همین خاطر اســت که خانم ها ثبت نام می کنند. 
اگر تفســیری داشتیم، اعلام می کردیم که خانم ها 

ثبت نام نکنند.
یعنی الان زنان می توانند شرکت کنند 
ولی در بخش تایید صاحیت به مشــکل 

برخورند. 
تا الان این گونه بوده است.

پس خانم ها می توانند ثبت نام کنند؟ 
ایــن را که مــن بارها عرض کــردم. اصلا 
نمی خواهد که مــن بگویم. خانم ها می آیند ثبت 
نام می کنند. منتظر این نیســتند که از ما بشنوند که 

برویم یا نرویم!
در بررســی شــورای نگهبان ماک 

جنسیت مطرح نیست؟ 
تا الان اعضا به این مفهوم ورود نکردند.

در خصوص لایحه تجارت بفرمایید
دولــت لایحه تجــارت را در قالب ۵ کتاب 
برای مجلس فرستاده بود، مجلس از این ۵ کتاب، ۳ 
کتاب را به عنوان لایحه تجارت به شورای نگهبان 
فرســتاده است. ایراد شــورای نگهبان این بود که 
تکلیف آن دو بخش چیســت؟ آنها را رســیدگی 
کردید؟ می خواهید بعدا بفرســتید؟ در حالی که 
دولت یک لایحه فرســتاده است الان این طور که 
مجلس اقدام کرده دو تا سه لایحه می شود بنابراین 
ما به مجلس گفتیم که تکلیف را شــروع کنید که 
لایحه دولت چه می شود؟ چه بلایی بر سر لایحه 
دولت آورده اید که الان برای ما یک بخشــی از آن 
را فرســتادید آن بخش دیگر چه می شود؟ که در 
مجلــس قبلی به نتیجه نرســید و افتاده به مجلس 
یازدهــم باید دید که مجلــس یازدهم چه اقدامی 

می افتد.
ممکن است قانونی یا مصوبه ای باشد 
یا چیزی در دست بررسی دارید که تاثیرات 

جدی در حوزه اقتصادی داشته باشد؟ 
دو مصوبه مهم است؛ یکی مالیات بر ارزش 
افزوده اســت که مصوبه مفصلی اســت که البته 
ابهاماتی هم دارد و یکی هم لایحه تجارت اســت 
که در حوزه تجاری می تواند تعیین کننده باشد. اما 
متاسفانه چون هردو مصوبه خیلی مفصل و طولانی 
است نیازمند بحث های کارشناسی بیشتری است.
انتخابــات دوره دوم به شــهریور 
افتاده است با توجه به کرونا فکر می کنید 

انتخابات برگزار شود. 
از سوی وزارت کشور هنوز پیشنهاد دیگری 
نشــده اســت. اما اگر در ستاد کرونا برای آن زمان 
تصمیم خاصی بگیرد حتما اعلام خواهد شد اما تا 

این لحظه هنوز برنامه ای اعلام نشده است.
کرونا تاثیری در فعالیت های شورای 

نگهبان نداشته است؟ 
ما از همان زمان شــروع کرونا کارهایمان را 
انجام دادیم به دلیل این که مصوبات مجلس زمان 
دار است اگر ما ظرف ۲۰ یعنی دوتا ۱۰ روز پاسخ 
ندهیــم خود به خود قانون می شــود و به همین 
خاطر حتما باید جلســات را داشته باشیم. البته در 
همــان ماه  اول کرونا برخی جلســات را از طریق 
ویدئوکنفرانــس انجام دادیم ولی الان جلســات 

رسمی به صورت حضوری است.
به عنوان پایان گفت و گو خبر تازه و 

خاصی دارید بفرمایید؟ 
خبر خاصی نیســت در نشست خبری هم 
اعــلام کــردم مصوباتی را که تا چنــد هفته قبل 
رســیدگی می کردیم مصوبات مجلس دهم بود و 
هنوز از مجلس یازدهم مصوبه ای نیامده و در این 
چند هفته گذشــته هم اساسنامه ها بوده که بررسی 

کردیم.

واکنش سخنگوی شورای نگهبان به موضوع شراکت دخترش با پسر تاجگردون
کدخدایی با تاکید بر حزبی شدن انتخابات، گفت: فردی می آید بیشترین آسیب را به نظام سیاسی و مردم می زند و پاسخگو هم نیست اما اگر انتخابات حزبی باشد آن زمان حزب پاسخگو است.

شــبکه خبری »ســی ان ان« مدتی بود که گزارشی از شــخصیت های نظام می داد و ما را هم عضو کرده بود و 
مبالغی را در حساب های سوییس برای من اعام می کرد و هر وقت هم که می گفتیم اینها را به ما بدهید یا اجازه 
بدهید کســی بیاید این مبالغ را بگیرد نمی شــد! بنابراین شکایتی کردیم که دادگاه »سی ان ان« را محکوم کرد! 
البته این رای چند سال طول کشید چرا که برای بررسی قضایی کار سختی بود اما چند ماه قبل این رای صادر 
شد. از این دست شایعات زیاد است، اما نمی دانم چرا این یکی منتشر شد. پیامک بعضی از این شایعات برای من 
هم می آید. پیامک این قضیه هم ۳ هفته قبل از اینکه منتشر شود آمد که چنین خبری هست که گفتیم مبارک است!

دولت لایحه تجارت را در قالب ۵ کتاب برای مجلس فرستاده بود، مجلس از این ۵ کتاب، ۳ کتاب را به عنوان لایحه 
تجارت به شــورای نگهبان فرستاده است. ایراد شورای نگهبان این بود که تکلیف آن دو بخش چیست؟ آنها را 
رسیدگی کردید؟ می خواهید بعدا بفرستید؟ در حالی که دولت یک لایحه فرستاده است الان این طور که مجلس 
اقدام کرده دو تا سه لایحه می شود بنابراین ما به مجلس گفتیم که تکلیف را شروع کنید که لایحه دولت چه می 
شود؟ چه بایی بر سر لایحه دولت آورده اید که الان برای ما یک بخشی از آن را فرستادید آن بخش دیگر چه می 
شود؟ که در مجلس قبلی به نتیجه نرسید و افتاده به مجلس یازدهم باید دید که مجلس یازدهم چه اقدامی می افتد.


